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انتقاد از عمل نکردن
 به تعهدات بيمه کارگران ساختماني

ب��ازرس انجمن صنفي کارگران 
ساختماني کشور گفت: دولت به 
تعه��د خود ب��راي بيمه کارگران 
س��اختماني عمل نکرد. مس��لم 
مکاري در گفت وگو با ايس��نا، با 
اش��اره به اينکه وزير کار در روز 

کارگر امسال قول دادند تا ظرفيت هاي بيمه کارگري افزايش 
پيدا کند، تصريح کرد: قول حمايت وزير در روز کارگر امس��ال 
عملياتي نش��د و تاکنون هيچ يک از کارگران س��اختماني بيمه 
نش��دند. وي بيان کرد: با وجود اينکه قول داده ش��ده بود بيمه 
کارگران س��اختماني پيگيري مي ش��ود و پيگيريهاي زيادي نيز 
از س��وي انجمن هاي صنفي کارگري صورت گرفت اما تامين 
اجتماعي به دليل نبود منابع مالي بيمه کارگران س��اختماني را 
انجام نمي دهد. رئيس انجمن صنفي کارگران ساختماني آمل 
ب��ا تاکي��د ب��ر اينکه اعتراضات براي بيمه ش��دن همه کارگران 
ساختماني به نتيجه نرسيده است، تصريح کرد: تامين اجتماعي 

به اعتراضات و درخواست هاي کارگران پاسخ نمي دهد.
وي با بيان اينکه دولتها نبايد کارگران را فقط در زمان انتخابات 
ببينند، عنوان کرد: قش��ر کارگر پش��توانه تمام دولت هاي نظام 
اسلامي بوده است پس تقاضا داريم به داد کارگران ساختماني 
برسند. مکاري با اشاره به اينکه تامين اجتماعي در سال جاري 
پالايش بيمه کارگران را در پيش گرفته است، يادآورشد: در اين 
ط��رح انجمن ه��اي کارگ��ري نيز کمک کردند و ۵۰ هزار نفر از 
ليست بيمه خارج شدند اما وعده دولت محقق نشد. وي بيان کرد: 
مازندران به دليل دارا بودن تعداد بيشتري از کارگران ساختماني 

با بيمه نشدن کارگران دچار زيان بيشتري شده است.

 راه آهن هيچ قراردادي با شرکت هاي خارجي 
در بخش کترينگ منعقد نکرده است

روابط عمومي شرکت راه آهن جمهوري اسلامي ايران، در بيانيه 
اي نس��بت به مس��ايل مطرح ش��ده در مورد سرمايه گذاري و يا 
مشارکت در امور کترينگ قطارهاي مسافري توسط راه آهن با 
کشور اتريش در برخي از رسانه ها شفاف سازي کرد. به گزارش 
ايلنا، در بيانيه اي که روابط عمومي ش��رکت راه آهن در اختيار 
خبرگزاري ايلنا قرار داده، آمده است:  پيرو طرح مسايلي مربوط 
به س��رمايه گذاري و يا مش��ارکت در امور کترينگ قطارهاي 
مسافري توسط راه آهن با کشور اتريش که در برخي از رسانه ها 
عنوان شده و خلاف واقع بوده و فرافکني شده است به استحضار 
مي رس��اند :  حوزه فعاليت راه آهن در امور مس��افري حاکميتي 
اس��ت و اساس��ا کليه واگن هاي مس��افري به بخش غيردولتي 
واگ��ذار ش��ده و کليه حوزه ه��اي خدماتي مربوط به آن از جمله 
تعمير و نگهداري، تجهيز و راهبري قطارهاي مس��افري، امور 
مهمانداري و کترينگ و ... توسط مالکين واگن هاي مسافري 
انج��ام مي گي��رد.  بنابراي��ن راه آهن در اي��ن مورد هيچ دخالتي 
نداش��ته و پر واضح اس��ت که هيچ قرارداد س��رمايه گذاري و يا 
مشارکتي با هيچ يک از شرکت هاي خارجي و اتريشي جهت امور 
کترينگ، تهيه و طبخ غذا منعقد نکرده است. بنابراين انتساب 
اين موضوع به وزارت راه و شهرسازي و راه آهن برخلاف واقع 
ب��وده و وجاهت��ي ندارد .  تهيه غذاي قطارهاي مس��افري جزو 
وظايف و تعهدات مالکين واگن هاي مسافري ) بخش خصوصي 
( نس��بت به مس��افرين است و احيانا قرارداد سرمايه گذاري و يا 
مش��ارکتي بين بخش غير دولتي و ش��رکت هاي خارجي دراين 
ارتب��اط از جمل��ه راه اندازي کترينگ هي��چ رابطه حقوقي با راه 

آهن نداشته و ندارد.

واگن هاي وارداتي به مرز رسيد
معاون برنامه ريزي راه آهن با بيان اين که وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت مج��وز واردات واگ��ن را صادر کرده و بخش��ي از آنها 
وارد ش��ده و در مرز اس��ت، گفت: راه آهن هيچ دخالتي در خريد 
واگن از خارج ندارد. س��عيد رس��ولي در گفت وگو با تس��نيم در 
خصوص جديدترين وضعيت واردات واگن اظهار کرد:  بخشي 
از واگن هاي وارداتي آمده و در مرز است و بخش ديگري نيز در 
حال ورود است. وي با تاکيد بر اين که نکته مهم اين است که 
راه آهن اين واگن ها را وارد نکرده و مربوط به بخش خصوصي 
است، تصريح کرد: شرکت هاي حمل ونقل ريلي مسافري اقدام 
به خريد اين واگن ها کرده اند. وي در پاسخ به اين پرسش که اين 
شرکت ها مجوز واردات را از چه ارگاني گرفته اند، افزود: مجوز 
واردات واگن را وزارت صنعت، معدن و تجارت داده و ربطي به 
ما )راه آهن( ندارد. معاون برنامه  ريزي راه آهن با اشاره به اين که 
ش��رکت هاي خصوصي درخواس��ت واردات واگن را به وزارت 
صنع��ت داده ان��د، گفت: در موضوع ن��اوگان راه آهن جمهوري 
اسلامي ايران يک عدد واگن مسافري را باري ندارد و همه آنها 
متعلق به بخش خصوصي ريلي است. اين شرکت ها بر اساس 
سياست هايي که براي توسعه دارند ثيت سفارش کرده و مطابق 
قانون و مقررات کشور تامين منابع کرده و خريد واگن را انجام 
مي دهند. رسولي بيان کرد: در اين بخش راه آهن هيچ دخالتي 
ندارد، مشخصا درباره يکي دو مورد اخير )واردات واگن( تامين 
منابع نيز توسط شرکت فروشنده انجام شده است.  وي با اشاره 
به اين که به دليل موضوع حمايت از توليد داخل وزارت صنعت 
فع��لا رون��د واردات واگن را متوق��ف کرده و در حال مذاکره در 
اين رابطه هستند، افزود: رويکرد راه آهن جمهوري اسلامي ايران 

حمايت از توليد داخل در بحث تامين واگن است.

 ۱.۵ميليون سيم کارت بي هويت يکطرفه شد
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
گف��ت : ۱.۵ ميليون س��يم کارت 
بي هويت يکطرفه ش��د. محمود 
واعظي به مصوبه ش��وراي عالي 
فض��اي مج��ازي در حدود يک 
م��اه قبل پيرامون ثبت اطلاعات 

مالکان س��يم کارت هاي بدون هويت اش��اره کرد و توضيح داد: با 
توجه به گزارشات پليس فتا از تخلفاتي که در اين حوزه انجام مي   
شد و مزاحمت هايي که براي مردم بوجود مي آمد، در شوراي عالي 
فضاي مجازي تصميم گرفته شد تا همانند تلفن ثابت و کساني 
که از آي پي مشخص در اينترنت استفاده مي کنند، تمام استفاده 
کنندکان تلفن همراه هويت معلوم  داشته باشند بدين معنا که مالک 
هر شماره تلفن همراه در هر اپراتور تلفن همراه معلوم باشد. وي 
افزود: البته در گذشته حدود ۱۰ ميليون شماره تلفن همراه مربوط 
به زمانيکه عملا نحو فروش سيمکارت ها در دکه ها و مغازه هاي 
بود، بدون نام مالک وجود داشت که خوشبختانه از وقتيکه اعلام 
کرديم، همکاري خوبي شد و  از مردم بابت آن تشکر مي کنم که 
بر اين اساس در مرتبه اول سيمکارت هاي بي هويت از ۱۰ به 6 
ميليون رسيد و شنبه به 4.2 ميليون رسيد. واعظي با اشاره به اينکه 
از نهم ديماه حدود ۱.۵ ميليون سيمکارت بدون هويت يک طرفه 
ش��ده اس��ت، گفت: به هيچ وجه بنا نداريم که مالکيت کس��انيکه 
اين سيم کارت ها را دارند را تغيير کند و مزاحمت ايجاد شود بلکه 
به دنبال اين  هستيم که بعد از يک ماه و 3۰ ميليون پيامکي که 

فرستاديم، مالکيت هر سيمکارت مشخص باشد.

پيشخوان

راهومسکن

به گفته رئيس اتحاديه مش��اوران املاک در ۱۱ 
روز ابت��داي دي ماه س��ال جاري تعداد معاملات 
مس��کن کل کش��ور نس��بت به مدت مشابه سال 

قبل نصف شده است.
به گزارش تجارت ، حسام عقبايي اظهار کرد: در 
۱۱ روز ابتداي ديماه ۱۸ هزارو ۱4۹ قرارداد خريد 
و فروش در کشور ثبت شد. اين در حالي است که 
س��ال گذش��ته 34 هزار قرارداد داشتيم که نشان 
مي ده��د معاملات حدود ۵۰ درصد کاهش يافته 
اس��ت و مي توان گفت بازگش��ت به رکود داشتيم. 
پيش بيني ما اين بود که هشت ماه افزايش حجم 
معاملات مس��کن تهران به س��طح کشور تسري 

پيدا کند.
وي همچنين در خصوص تعداد معاملات ش��هر 
تهران گفت: در ۱۱ روز اول دي ماه در شهر تهران 
۵۷22 ق��رارداد خريد و فروش داش��تيم. در مدت 
مشابه سال قبل نيز 6۱۹۵ قرارداد امضا شده بود. 
اما در مجموع فکر مي کنم تا پايان س��ال ش��اهد 
افزايش نس��بي معاملات در شهر تهران خواهيم 
بود. با اين حال تا پايان سال ۱3۹۵ ظرفيت افزايش 

قيمت مسکن وجود ندارد.
رئيس اتحاديه مش��اوران املاک اظهار کرد: بازار 
مسکن در ايران بالاترين ارزش افزوده را در سطح 
جهان دارد که از س��رمايه گذاران خارجي دعوت 
مي کنيم در اين بازار ورود پيدا کنند. بازار مسکن 
در ايران بالاترين ارزش افزوده در س��طح دنيا را 
دارد، لذا حتي در شرايط فعلي که مسکن در رکود 
اس��ت، اين بازار نس��بت به بسياري از کشورهاي 
منطقه شرايط بهتري داشته که از سرمايه گذاران 
و شرکت هاي خارجي دعوت کرده و تاکيد مي کنم 
اي��ران اي��ن آمادگي را دارد که در خصوص جذب 
سرمايه گذاري براي توليد مسکن اماکن تجاري و 

حتي اماکن ورزشي با آنها همکاري کند.
وي درخص��وص آخري��ن وضعي��ت قانون پيش 
فروش به ايسنا گفت: قانون پيش فروش ساختمان 
با توجه به شرايطي که الان در کشور داريم قابليت 

اجراي��ي ن��دارد؛ زيرا زيرس��اخت هاي لازم براي 
اجراي آن فراهم نيس��ت. لذا مش��اوران املاک و 
نيز صد در صد از فعالان حوزه ساختمان از سازمان 
نظام مهندسي، نظام کارداني، شهرداري ها و ساير 
نهادهاي مرتبط با مس��کن که نس��بت به اجرايي 
شدن اين قانون نقش دارند زيرساختهاي لازم را 

براي اجراي آن نمي بينند.
عقبايي افزود: تهديدي که وجود دارد اين است که 
هم اکنون به دليل عدم نقش مشاوران املاک در 
بحث پيش فروش، عملا اين ابزار که 4۰ درصد 
ب��ازار مس��کن را به خود اختص��اص داده در يک 
فضاي غيرقانوني صورت مي گيرد و اين مس��اله 

مي تواند طرح دعواهاي حقوقي را بالا ببرد. لذا اين 
مطالبه را از کميسيون عمران مجلس، وزارت راه 
و شهرسازي و دولت داريم و اميدواريم که اصلاح 

قانون پيش فروش در دستور کار قرار گيرد.
وي درب��اره عل��ت کاهش معاملات مس��کن در 
آذرماه امس��ال نس��بت به س��ال قبل گفت: چون 
برنام��ه جامع��ي در حوزه اقتص��ادي ايران وجود 
ن��دارد قاعدتا تحليل ها و گمانه زني ها تحت تاثير 
بسياري از شرايط مقطعي قرار مي گيرد. پيش بيني 
اين بود که با توجه به سياست هاي دولت سرعت 
خروج از رکود بالا برود که اين اتفاق در آبان ماه 
افتاد و حدود ۱۸ درصد تعداد معاملات بالا رفت، 

ولي در آذرماه ش��اهد کاهش معاملات بوديم. در 
آذرماه تعداد قراردادهاي تهران خريد فروش ۱3 
هزار مورد بود، در حالي که در مدت مش��ابه س��ال 
قبل ۱۵ هزار مورد بود. علت آن قرار داش��تن در 
زمستان نبود بلکه پايين بودن انگيزه بازار سرمايه 
اي در اين زمينه بود. بالا رفتن قيمت دلار هم به 
اين نابس��اماني کمک کرد. عقبايي همچنين در 
خص��وص ابزارهاي نوين معاملاتي گفت: افراد، 
شرکت ها و مجموعه هاي مختلفي در حوزه ارايه 
خدمات خاص به مش��اوران املاک در سراس��ر 
کش��ور فعاليت مي کنند، اما ش��رکت هايي که در 
زمره خانواده مشاوران املاک قرار دارند انگشت 

شمار هستند.
رئيس اتحاديه مش��اوران ام��لاک تاکيد کرد: در 
ش��رايط امروز کش��ور موضوع خريد مسکن يکي 
از مشکلات مردم است. علي رغم تکثر مشاوران 
املاک در کشور پاي حرف دل مردم که مي نشينيم 
مردم خواس��ته ش��ان اين است که ارايه خدمات به 
مردم با س��رعت بيش��تر و با روش هاي نوين تر، با 

وقت کمتر و ضريب امنيت بالاتر صورت گيرد.
عقباي��ي ب��ا بيان اينکه بخش��ي از مطالبات مردم 
وظايف صنفي است و بخشي ديگر بر عهده بخش 
خصوصي است، گفت: در دنياي امروز که تجارت 
الکترونيک حرف اول را مي زند و از آنجا که رتبه 
کشور ما در بين کشورهاي دنيا در پايين ترين سطح 
در اين زميه قراردارد، قاعدتا کس��ب و کار ايران 
بايد اس��تقبال کند از افراد و ش��رکتهاي قانونمند 
در ح��وزه مجازي ک��ه قصد دارند خدمات صنفي 

ارايه دهند.
وي اظهار کرد: با توجه به اينکه در ش��رايط رکود 
مس��کن قرار داريم ابزارهاي نوين مي تواند براي 
خروج از رکود کمک کند. اگر از اين ابزارها درست 
و اصولي استفاده شود مي توانيم دوره خروج از رکود 
را کوتاه کنيم. کما اينکه در کش��ورهاي توس��عه 
يافته يکي از ابزارهاي سرعت بخشيدن به خروج 
از رکود، تحريک تقاضا، ايجاد انگيزه و ابزارهاي 
لازم براي متقاضيان و اقناع و س��رعت بخشيدن 
به خدمات حوزه مهندس��ي فروش است. عقبايي 
خاطرنش��ان ک��رد: زماني که س��امانه اطلاعات 
ام��لاک ي��ا کد رهگيري را رونمايي مي کرديم در 
بسياري از نقاط کشور برايشان سنگين بود، ولي 
الان مي بينيم در مرز افغانس��تان هم به س��امانه 
اطلاعات املاک و مس��تغلات متصل هس��تند و 
کد رهگيري دريافت مي کنند. لذا اگر مش��اوران 
املاک مجازي نيز در مسير خود قرار گيرد مي تواند 
مفي��د باش��د. اين موض��وع در لبه تيغ قرار دارد اما 
اگر درست استفاده شود، ضرر آن به کمترين حد 

خود مي رسد.

با کاهش 50 درصدی صورت گرفت؛

معاملات مسکن در کما

پيشنهاد افزايش وام پرديس در کميسيون اعتباري حضور ۳00 شرکت در نمايشگاه صنعت ساختمانحرکت شتابان براي اتمام پروژه مسکن مهر
رئيس کميس��يون تلفي��ق لايحه برنامه 
شش��م گفت ک��ه مصوبه روز دوش��نبه 
مجل��س در مورد مس��کن مهر به معني 
حرکت ش��تابان به س��مت اتمام پروژه 
مسکن مهر است نه توقف آن. حميدرضا 

حاجي بابايي در گفت وگو با ايسنا اظهار کرد: ما در بند "د" ماده ۷3 
برنامه شش��م بانک مس��کن را موظف کرديم باقي مانده تعهدات 
خ��ود و مناب��ع مورد نياز مس��کن مهر را تامي��ن کند بدون اين که 
تعهدي به احداث واحد جديد بدهد. وي گفت: با مصوبه مجلس 
و تعهداتي که بانک مس��کن بايد انجام دهد واحدهاي کس��انيکه 
مسکن مهر دارند و در اين پروژه مشارکت کرده اند زودتر آماده و 
تحويل آن ها مي ش��ود لذا اين مصوبه به معني حرکت ش��تابان به 

سمت اتمام پروژه مسکن مهر است.

چهارمين نمايش��گاه بين المللي صنعت 
س��اختمان و فناوري ه��اي نوين 6 تا ۹ 
اس��فند امس��ال با حضور بيش از 3۰۰ 
ش��رکت داخل��ي و خارج��ي در مح��ل 
دائمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران 

برگزار مي ش��ود. به گزارش تجارت، قرار اس��ت در اين نمايشگاه 
2۵۰ شرکت داخلي و ۷۰ شرکت خارجي از ۱۵ کشور جديدترين 
محصولات و نوآوري هاي مرتبط با توليد ابزارآلات، تجهيزات و 
ماشين آلات ساختماني، در و پنجره، شيشه و ماشين آلات وابسته، 
مصالح ساختماني پايه تونل،سد، راه، زهکشي و آبياري، سنگ هاي 
ساختماني، لوله و اتصالات، يراق آلات ساختماني، پوشش سقف 
و ديوار و قطعات پيش س��اخته، حمام، س��ونا، آشپزخانه، سيستم 

تصفيه فاضلابئ و .. را به معرض نمايش بگذارند.

بررس��ي پيش��نهاد افزاي��ش س��قف 
تس��هيلات مس��کن مه��ر پرديس به 
4۰ ميلي��ون توم��ان در نوبت بررس��ي 
کميسيون اعتباري بانک مرکزي قرار 
دارد. ب��ه گزارش ف��ارس ، وزارت راه و 

شهرسازي براي از سر گيري اجراي برخي از پروژه  هاي مسکن 
مهر پرديس افزايش سقف وام مسکن اين پروژه ها را به بانک 
مرکزي پيش��نهاد کرده اس��ت. بر اساس اين گزارش با طولاني 
ش��دن اجراي پروژه هاي مس��کن مهر، آورده متقاضيان مسکن 
مهر و سقف وام پيش بيني شده ديگر پاسخگوي تکميل ده ها 
هزار واحد نيمه تمام در اين شهر جديد نيست و به همين دليل 
وزارت راه و شهرس��ازي پيش��نهاد افزايش سقف وام پروژه هاي 

مذکور از 3۰ به 4۰ ميليون تومان را داده است.

معاون بازسازي بنياد مسکن گفت: با تلاش هايي که 
بعد از سال ۱3۸4 انجام شده تعداد واحدهاي مسکوني 
روستايي که در برابر زلزله مقاوم هستند از حدود ۸ به 

4۰ درصد رسيده است.
به گزارش ايس��نا، عزي��زالله مهديان اظهار کرد: بنياد 
مسکن انقلاب اسلامي از ابتداي سال ۱3۸4 تا کنون 
حدود يک ميليون واحد مس��کن روس��تايي را نوسازي 
کرده اس��ت.  تا قبل از س��ال ۱3۸4 حدود ۸-۷ درصد 
خانه هاي روس��تايي داراي س��ازه بودند يعني اسکلت 
داش��تند که هم اکنون اين رقم به 4۰ درصد رس��يده 
است. البته در بعضي استان ها از جمله کرمان، همدان، 
 مازن��دران و گي��لان اين رقم به 6۰ درصد مي رس��د و 
بالطبع بعضي استان ها همچون خراسان رضوي کمتر 
از 4۰ درصد است. تلاشمان اين است که تا پايان سال 
۱4۰۵ بيش از ۷۵ درصد خانه هاي روس��تايي در برابر 
زلزله مقاوم باشند. منظور از مقاوم بودن اين است که 
خانه با زلزله 6-۷ ريشتر تخريب نشود. وي افزود: در 
زلزله آذربايجان ش��رقي خانه کس��اني که از تسهيلات 
نوس��ازي اس��تفاده کردند سالم ماند. هم چنين در زلزله 
ريگان بم که پنج س��ال بعد از زلزله بم با همان ش��دت 
رخ داد يک واحد هم در روستاها و شهرها خراب نشد؛ 
زيرا تمام ساخت و سازها در آن جا مقاوم شده بود. معاون 
بازسازي و مسکن روستايي بنياد مسکن با بيان اين که 
هم اکنون در روستاها اين فرهنگ سازي صورت گرفته 
که افراد بدون نقشه و مشخصات اقدام به ساخت و ساز 
نمي کنند گفت: بسياري از نکات ايمني و فني همچون 
وجود ناظر، ش��ناژبندي و اس��کلت در س��اختمان هاي 
روستايي انجام مي شود. خوشبختانه عوامل اجرايي بنا 
و کارگر نيز آموزش ديده اند. هم چنين بيش از ۱4 هزار 
نفر مهندس جوان را با کمک سازمان نظام مهندسي 

و وزارت راه و شهرسازي در روستاها آموزش داده ايم 
و در قالب نظام فني روستايي، نظارت بر ساخت و ساز 
را بر عهده دارند. منابع اين مس��اله هم از طريق مردم 
تامي��ن مي ش��ود و هزين��ه اي روي دوش دولت و بنياد 
مسکن نيست. به گفته ي مهديان، حدود ۵.2 ميليون 
واحد مس��کن روس��تايي در کشور وجود دارد که دولت 
از سال ۱3۸4 در قالب برنامه چهارم توسعه پيش بيني 
کرد س��اليانه 2۰۰ هزار مس��کن روستايي که عموما در 
برابر حوادث آس��يب پذير بودند نوس��ازي شود. قبل از 
آن در برنامه دوم و سوم توسعه ساليانه حدود 3۰-2۰ 
هزار سهميه به ما مي دادند که در طول دو برنامه دوم 
و سوم توانستيم ۱۹3 هزار واحد مسکوني را بازسازي 
کني��م. ام��ا اين رقم در برنامه چهارم به س��اليانه 2۰۰ 

هزار واحد رسيد.
معاون بازسازي و مسکن روستايي بنياد مسکن انقلاب 
اسلامي خاطرنش��ان کرد: نوس��ازي اماکن روستايي با 
اختصاص تس��هيلات ارزان قيمت از س��ال ۱3۸4 با ۵ 
ميليون تومان و کارمزد ۵ درصد به روستاها آغاز شد که 
هر سال ۱۵ درصد اين مبلغ افزايش يافت. هم اکنون 
س��قف تس��هيلات به ۱۸ و 2۰ ميليون تومان با کارمزد 

۵ درصد رسيده است.

۴۰ درصد خانه هاي روستايي ضدزلزله است
مديربخش زلزله شناس��ي مرکز تحقيقات راه،مسکن 
و شهرس��ازي بااش��اره به وقوع فرونشس��ت درنقاط 
باعم��ق  آزادگان  تهران،گفت:بزرگ��راه  مختل��ف 
فرونشست36س��انتي مت��ري درصدر ليس��ت مناطق 

نشست کرده،قرار دارد.
عل��ي بي��ت الله��ي در گفتگو با مهر، اف��زود: در حوالي 
فرونشست ها، ترک هاي بزرگي رخ داده و ناحيه وسيعي 
درگير مي ش��ود؛ در تهران بيشترين ميزان)ماکزيمم( 
فرونشس��ت در بزرگراه آزادگان و به عمق 36 س��انتي 

متر است.
وي، ادام��ه داد:زمين هاي اطراف اين بزرگراه، هر روز 
حدود يک ميلي متر نشست مي کند که اين فرونشست 
به خطوط ريلي، دکل هاي فش��ار قوي برق و... آس��يب 

وارد مي کند.
بيت اللهي، اظهار داشت: بررسي هاي اوليه کارشناسان 
مرکز تحقيقات راه، مسکن و شهرسازي نشان مي دهد 
که در دولت گذش��ته، مجوز بهره برداري از چاه هاي 
بس��ياري صادر ش��د و استفاده بي رويه از چندين هزار 
حلقه چاه در استان تهران، حجم آب هاي زير سطحي 
را کاهش داد و کمبود بارندگي ها در س��ال هاي اخير 

هم مزيد بر علت شد.
ب��ه گفت��ه مدير بخش زلزله شناس��ي مرکز تحقيقات 
راه، مسکن و شهرسازي در سال هاي گذشته سيستم 
فاضلاب ش��هري وجود نداش��ت و آب فاضلاب به زير 
زمي��ن نف��وذ و زمي��ن را تغذيه مي کرد اما هم اکنون به 
علت مس��ايل زيس��ت محيطي و افزايش آلودگي مانع 

از نفوذ فاضلاب به زير زمين مي شويم.
اين مقام مس��ئول بيان کرد: با توجه به اينکه س��طح 
معابر ش��هر تهران، آس��فالت است و نسبت به نفوذ آب 
عايق است، درصورت بارش باران، آب به زمين منتقل 

نمي ش��ود که همين موضوع موجب کاهش سطح آب 
زير زميني شده است.

وي تصريح کرد: علاوه بر کاهش ميزان بارش باران 
و افت آب زير زميني، شاهد مصرفه بي رويه آب طي 

اين سال ها بوديم.
بيت اللهي به فرونشس��ت 22 س��انتي متري زمين در 
منطقه ورامين اشاره کرد و گفت: در جنوب و جنوب غربي 
استان تهران، عمق نشست36 سانتي متر و با حرکت 
به س��مت جنوب ش��رقي اين عمق کاهش يافته و در 

برخي مناطق تهران هم به صفر مي رسد.
مدير بخش زلزله شناسي مرکز تحقيقات راه، مسکن 
و شهرسازي گفت: در مناطق شمالي تهران سفره آب 
زيرزميني نداريم و بيش��تر رگه هاي آب و قنات وجود 
دارد بنابراين فرونشس��تي دراين مناطق رخ نداده و در 

اين مناطق اغلب فروريزش رخ مي دهد.
وي اضافه کرد: فرونشس��ت بيش��تر در مناطق جنوبي 
تهران، دشت ها و مناطقي که حلقه هاي چاه آب دارند، 
اتفاق مي افتد. رئيس س��ازمان پيش��گيري و مديريت 
بحران ش��هر تهران به تازگي درباره فرونشس��ت هاي 
تهران گفته بود که پايتخت در طول سال بين 3۱ الي 

36 سانتي متر فرونشست دارد.

بزرگراه آزادگان درصدر فرونشست ها

قراردادبابوئينگوايرباسضمانتاعتمادبهايران
 عق��د ق��رارداد خري��د ۸۰ فروند بوئينگ و ۱۰۰ فروند ايرباس از 
سوي شرکت هواپيمايي ايران اير برخي انتقادها را مطرح کرده 
که خريد هواپيما در ش��رايط فعلي اولويت کش��ور نبوده اس��ت. 
موضوعي که دفاعيه رسمي رييس جمهور از اين قراردادها آن 

را باطل مي کند.
به گزارش ايسنا، روحاني در جريان گفت وگوي مستقيم خود با 
مردم که بخش قابل توجهي از آن به برنامه هاي اقتصادي دولت 
مي پرداخ��ت، ب��ار ديگر از قرارداد خريد هواپيما با ش��رکت هاي 
بزرگ جهان دفاع کرد. دفاعي که به نظر مي رسد واقعيت را از 

جهتي ديگر نشان مي دهد.
زمين گيري نزديک به نيمي از هواپيماهاي ايران و البته رسيدن 
ميانگين عمر هواپيماها به بيش از 2۰ س��ال باعث ش��ده زنگ 
خطر براي نياز جدي به توس��عه ناوگان هوايي کش��ور احساس 
شود. موضوعي که نه تنها براي صنعت حمل ونقل ايران اهميت 
بس��ياري دارد که حتي مي تواند در نگاهي کلان ضمانت ثبات 

و اعتماد جهاني به ايران باشد.
طبق توافق هاي صورت گرفته با بوئينگ و ايرباس، ايران اير تنها 
۱۵ درصد از مبلغ کل توافق براي خريد هواپيما را به شکل نقدي 

پرداخت مي کند و مابقي با استفاده از فاينانسي تامين مي شود که 
اين شرکت ها خودشان آن را براي ايران ايجاد کردند.

در چني��ن برنامه ري��زي زمان بازپرداخت کل فاينانس هاي ارائه 
شده براي قرارداد هواپيماهاي جديد به حدود ۱۸ سال افزايش 
پيدا مي کند و اين موضوع جداي از آنکه فشارهاي اقتصادي در 
ايران را پايين مي آورد، در نگاه کلان تر اهميت ويژه اي خواهد 
داشت. روحاني در صحبت هاي خود با مردم اعلام کرده "اين که 
ما هواپيماها را از راه اجاره به شرط تمليک خريديم و پولي که 
بابت اين هواپيماها قرار اس��ت پرداخت ش��ود در يک مدت ۱۸ 

ساله داده خواهد شد به معناي آن است که دنيا به ايران برجام 
و ادامه  راهي که آغاز کرديم اعتماد دارد. "

اگ��ر اين صحبت ه��ا را در کنار اهميت ورود هواپيماهاي جديد 
براي صرفه جويي چهار ميليارد دلاري سالانه در کنار گذاشتن 
ايرلاين هاي خارجي قرار دهيم، مش��خص مي ش��ود که خريد 
اي��ن هواپيماه��ا نه تنها براي صنعت حمل ونقل هوايي کش��ور 
اهميت جدي داشته که حتي ديگر ابعاد اقتصادي و سياسي را 
نيز پوشش مي دهد. ابعادي که مي تواند برنامه ريزي هاي کلان 

براي توسعه کشور را ممکن سازد.

جلس��ات متع��ددي ک��ه با حض��ور نمايندگان 
ايرلاين ها برگزار ش��ده نتايج مثبتي داش��ته و 
تقريبا تمامي ايرلاين ها برنامه ريزي دقيقي براي 
تس��ويه بدهي هاي خود به ش��رکت فرودگاه ها 
ارائه کردند. غلامحسين باقريان ، عضو هيات 
مديره شرکت فرودگاه ها اظهار کرد: از چند ماه 
قبل که شرکت فرودگاه ها اعلام کرد در صورت 

انجام نشدن اقدامات لازم از سوي شرکت هاي 
هواپيمايي بدهکار اين شرکت مراتب اعتراض 
يا شکايت خود را به مراکز قضايي ارجاع خواهد 
داد، تقريبا تمامي شرکت هاي هواپيمايي نسبتا 
به تس��ويه اين بدهي ها اقدام کردند. وي ادامه 
داد: در اي��ن مي��ان بعضي از ش��رکت ها بخش 
قاب��ل توجه��ي از بدهي هاي خ��ود را پرداخت 

کرده اند و ديگر ش��رکت ها نيز نس��بتا به انجام 
برنامه ريزي هاي لازم براي تس��ويه اين رقم ها 
اق��دام کردن��د. عض��و هي��ات مديره ش��رکت 
فرودگاه ها در پاس��خ به اين س��وال که رقم ۷۰۰ 
ميلياردي بدهي ايرلاين ها به شرکت فرودگاه ها 
کاه��ش يافت��ه نيز گفت: با توج��ه به اقداماتي 
ک��ه در اين ماه ها ص��ورت گرفته رقم بدهي ها 

به ش��کل جدي کاهش يافته اس��ت، اما هنوز 
ارقام باقي مانده بالاست و بايد نسبت به اجراي 
برنامه ريزي ه��اي صورت گرفته اقدامات لازم 
انجام شود. به گفته باقريان، شرکت فرودگاه ها 
جلس��ات رسمي خود با نمايندگان شرکت هاي 
هواپيمايي در اين زمينه را ادامه مي دهد و اين 
اميدواري وجود دارد با توجه به رويکرد ماه هاي 

گذشته شرايط براي تسويه بدهي ها فراهم شود. 
به گزارش ايس��نا، پس از آنکه چند س��ال قبل 
شرکت فرودگاه ها نرخ خدمات فرودگاهي ارائه 
شده به شرکت هاي هواپيمايي را افزايش داد و 
البته به دنبال سخت شدن اوضاع ايرلاين هاي 
ايران��ي در فضاي بين المللي بخش��ي از هزينه 

خدمات فرودگاهي معوق شد.

بدهي ايرلاين ها کاهش يافته، اما هنوز بالاست


